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علي اف: تمديد امتيازات نفتي بي پي و شرکايش مستلزم اجراي کامل شروط باکوست

الهام علي اف، رييس جمهوري آذربايجان، تمديد قرارداد اعطاي امتيازات نفتي اين کشور به کنسرسيوم شرکت هاي

نفتي خارجي تحت رهبري شرکت « بريتيش پتروليوم » انگليس را مستلزم اجرا شدن تمام شروط باکو اعلام کرد.

به گزارش آران نیوز به نقل از ترند ، الهام علي اف در مراسم افتتاح شهرک مدرسه عالي نفت باکو وابسته به شرکت دولتي نفت، «سوکار» در منطقه «بي بي هيبت» در حومه باکو

گفت : « تمامي شروط ما بايد اجرا شوند تا «قرارداد قرن» تمديد شود. »
الهام علي اف گفت : « بخش نفتي امروز در زندگي کشور ما نقش خيلي مهمي ايفاء مي کند و در آينده نيز ايفاء خواهد کرد. طرح هايي که به ابتکار ما اجرا مي شوند، از خيلي

وقت پيش از مرزهاي کشور خارج شده و معناي بين المللي يافته اند. «قرارداد قرن» بيش از 20 سال است که اجرا شده است. ما به تمامي اين موفقيت ها در نتيجه «قرارداد

قرن» دست يافته ايم. امروز نيز «قرارداد قرن 21» ، طرح «دهليز جنوبي گاز» در حال اجراست. (جمهوري) آذربايجان در اجراي اين «اَبَرطرح » نقش رهبري را دارد. نقش رهبري ما

در اين طرح ، در قطعنامه سومين نشست «شوراي مشورتي دهليز جنوبي گاز» نيز تاييد شده است. تمامي کشورهاي شرکت کننده در اين طرح، از جمله نمايندگان اتحاديه اروپا،

آمريکا ، بريتانياي کبير ، در قعطنامه اي که صادر شد، نقش رهبري کشور ما را يک بار ديگر تاييد کرده اند. اين ، افتخاري سترگ و مسئوليتي بزرگ است. (جمهوري) آذربايجان نه

تنها در حل مسايل انرژي در داخل کشور ، بلکه در همکاري منطقه اي و جهاني الگوست و از اين جهت، امروز نقشي ويژه بازي مي کنيم.»
الهام علي اف افزود : « امروز طرح دهليز جنوبي گاز ، بزرگترين طرح زيرساختي در اروپاست و براي آن ، سرمايه اي در حد 40 ميليارد دلار در نظر گرفته شده است. تمامي کارهاي

اين طرح براساس جدول زماني پيشرفت دارد. مطمئنم که در سال آينده، به اجراي مهمترين بخش اين طرح ، يعني طرح گازي «شاهدنيز 2» و طرح خط لوله «تاناپ» موفق

خواهيم شد. اميدوارم که ساير بخش هاي اين طرح نيز به موقع اجرا خواهند شد.»
علي اف گفت : « طرح خط لوله نفتي باکو - تفليس - جيحان که در سال 2006 به بهره برداري رسيد، بعدها منجر به اجراي طرح هاي گازي نيز شد. پايه تمامي اين کارها را

حيدرعلي اف، پيشواي بزرگ، در سال 1994 گذاشت. امضاي «قرارداد قرن» واقعه اي تاريخي است. من و استاد خوشبخت ( خوشبخت يوسف زاده، کارشناس نفتي پيشکسوت

جمهوري آذربايجان) به خوبي به ياد داريم که به عرصه رسيدن اين قرارداد تا چه حد دشوار بود. در آن زمان، پيشواي بزرگ (حيدرعلي اف) ما را به نمايندگي از شرکت نفت به

«هوستون» اعزام کرده بود. ما بيش از يک ماه در آنجا مذاکره کرده بوديم و تلاش مي کرديم که منافع (جمهوري) آذربايجان را به طور کامل تامين کنيم. در مذاکرات نفس گير و

دشوار که در برخي موارد به رويارويي مي انجاميد ، توانستيم به موفقيت هاي بزرگي نائل شويم و در نيتجه آن، امروز 75 درصد نفت ، براي (جمهوري) آذربايجان مي ماند. حال

آنکه، تمامي سرمايه هاي «قرارداد قرن » را شرکت هاي خارجي گذاشتند و مسايل مهم ديگري نيز در اين قرارداد گنجانده شدند. از جمله، بايد بطور ويژه يادآوري کنم که با تاکيد

ما در شروط قرارداد نوشته شد که شمار کارشناسان (جمهوري) آذربايجان در کارهاي اين قرارداد ، بطور تدريجي افزايش خواهد يافت و امروز ما شاهد اين هستيم. اگر در سال

1994 ، نسبت تقريبي کارشناسان، پنج به ده بود، امروز اين رقم به 90 درصد رسيده است و در تمامي سخت ترين و پيچيده ترين فرايندهاي فني ، کارشناسان ما شرکت مي

کنند. به همين علت نيز مردم (جمهوري) آذربايجان شاهد اهميت «قرارداد قرن» هستند. اگر اين قرارداد امضاء نمي شد، هيچ کس در (جمهوري) آذربايجان سرمايه گذاري نمي

کرد و ما نمي توانستيم زيرساخت عظيم نفتي ايجاد کنيم. در آينده نزديک از تاسيسات حفاري عظيم نفتي که ساخته ايم، بهره برداري خواهيم کرد که در آن بيش از يک ميليارد

دلار سرمايه گذاري شده است. تمامي قطعات سکوهاي نفتي و پايه هاي آن که در عمليات نفت و گاز مورد نياز است، در (جمهوري) آذربايجان توليد مي شوند. براي ده ها نفر در

اين کار، ايجاد شغل شده است که دستمزد خوبي مي گيرند و مهارت خود را به نمايش مي گذارند. چند سال قبل از اين نيز به ابتکار ما ، کارخانه کشتي سازي در باکو تاسيس شد.

اگر «قرارداد قرن» نبود، اين همه کشتي نيز براي ما لازم نبود . امروز کارخانه کشتي سازي ما سفارش هاي «سوکار» و نيز شرکت کشتيراني خزر را اجرا مي کند. مطمئنم که

کشورهاي ساحلي خزر نيز از اين امکانات کشتي سازي ما استفاده خواهند کرد.»
علي اف گفت : « قرارداد قرن امروز براي کشورمان خير به بار مي آورد و همانطور که مي دانيم امروز مذاکره ميان «سوکار» و همکارانش درباره تمديد اين قرارداد جريان دارد و من

نيز نگاه مثبتي به اين مذاکرات دارم. البته، تمامي شروط ما بايد اجرا شوند تا مدت اين قرارداد طولاني تر شود.»
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